
Брокери очакват 
ръст в търсенето 
на селски къщи

 
 ДАНИЕЛА АРНАУДОВА

В кризата с COVID-19 
ВиК инженерите на Ос-
трова, също като меди-
ците, остават на първа 
линия. Един от тях е ли-
ванецът Рами Кремести.

“По време на панде-
мията с коронавируса, 
както във всяко извънред-
но положение, най-необ-
ходимите нужди на хора-
та са 5. На първо място 
поставям храната, а на 
второ - водата и канали-
зацията. Веднага след тях 
се нареждат медикамен-
тите и здравните услуги, 
подслонът и еленергията. 
Така че пречиствателните 
станции на нашите клиен-
ти трябва да се обслужват 
по време на криза - това 
е наш приоритет в мо-
мента”, каза за “Марица” 
експертът.

ВиК инженерът Рами 
Кремести е роден в Ли-
ван, но майка му е плов-
дивчанка. Днес той живее 
в Хай Уикъмб край Лон-
дон. От 15 години рабо-
ти като специалист по 
третиране на вода. У нас 
той има консултантска 
фирма и е работил към  
ТЕЦ ”Марица Изток· . От 
януари 2020 г. е в англий-
ската фирма KEE Process, 
която проектира, изграж-
да, пуска в експлоатация 
и поддържа пречиства-
телни станции за бито-
ви води. Седалището  е 
близо до Лондон. “В мо-
мента управлявам около 
10 малки проекта за пре-

чиствателни станции на 
стойност около 700 000 
паунда. Повечето са във 
Великобритания, но има-
ме и международни по-
ръчки”, поясни Кремести.

Как кризата от 

COVID-19 ще промени 
сектора?

“В близък план някол-
ко от нашите доставчици 
затвориха фабриките си 
и така не можем да оси-
гурим материалите за 

поръчките на нови пре-
чиствателни станции”, 
казва ВиК специалистът. 
Това е наложило част от 
персонала на фирмата да 
работи от вкъщи и да по-
лучава 80 % от заплатата 
си за месеца. В дълго-
срочен план в сектора се 
очаква да се дефинират 
приоритетите за най-не-
обходимите проекти и ин-
вестиции. ”За съжаление 
много хора от градовете 
ще останат без работа, 
но като цяло се очаква да 
има едно осъзнаване на 
вредите, които се нанасят 
на околната среда в гло-
бален план”, разсъждава 
експертът.

Как се е променил жи-
вотът на Рами от начало-
то на епидемията? “Два от 
полетите ми до Пловдив 
за ваканциите се отлагат. 
Имам две прекрасни дъ-
щери, те много ми липс-
ват”, казва ливанецът. 
Преди често се срещали с 
приятели в Оксфорд, сега 
и тези събирания остават 
на заден план, но пък ин-
женерът се радва, че поне 
има добра работа.

Ливанецът Рами Кремести:
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В условията на кризата  
с COVID-19 хората имат пет 
неотложни нужди, първите две  
са храната и водата

Архитектурно-
то студио Foster 
+ Partners създаде 
лазерно изрязан лицев 
щит за защита на 
здравните работни-
ци от коронавирус. 
Маската е специално 
проектирана така, 
че да може да бъде 
произведена бързо и 
разглобена, дезинфек-
цирана и повторно 
използвана.

“Защитата на 
фронтовите здрав-
ни работници е от 
ключово значение и 
смятахме, че това 

е очевиден начин, 
по който можем да 
допринесем”, заяви 
пред Dezeen Грант 
Брукър, ръководител 
на студиото на Foster 
+ Partners.

Маските са израбо-
тени от пластмаса с 
помощта  на машина 
за лазерно рязане, 
тъй като Foster + 
Partners вярва, че това 
е по-бързо от компо-
нентите на 3D печат. 
Всеки лицев щит е 
направен от три 
компонента - козир-
ка, лента за глава и 
каишка, като всички 
могат да бъдат изря-
зани с лазер. Козир-
ката е направена от 
дебело пластмасово 
парче с дебелина 0,5 
милиметра, лентата 
за глава е парче от 
същия материал, де-
бело около 75 милиме-
тра, а каишката е от 
силикон.

Още по темата 
четете на стр. 14

ВиК инженерите в Англия 
остават на първа линия

Чакаме повече от 
месец ВиК да дойдат, за 
да пломбират водоме-
рите на обекта ни и да 
ни издадат документ 
за доставка на вода. 
Така сме блокирани и 
не можем да отидем 
към вземане на акт 16. 
Обичайният срок за ВиК 
услугата е 2 седмици. 
Сега той е удължен 
заради извънредното 

положение, но така или 
иначе сме поставени 
в патова ситуация - 
подобни сигнали изпра-
щат до “Марица” от 
строителни фирми под 
тепетата.

Заради извънред-
ното положение от 
кризата с COVID 19 в 
момента присъедини-
телните дружества 
работят с намален 

капацитет. Това обаче 
бави и строители, също 
и купувачите на нови 
жилища. Строежите 
чакат заветния акт 16 - 
въвеждане на сградата 
в експлоатация, което 
означава присъединява-
не към електропренос-
ната мрежа, ВиК и т.н., 
за което трябва да има 
надлежно сключени до-
говори и платени такси. 

А клиентите често са 
поставени в ситуация 
да изплащат кредит 
по новозакупеното си 
жилище и в същото вре-
ме да живеят под наем, 
понеже не могат да се 
преместят в него.

“Работим с намален 
наполовина състав - 
затова е така. Няма 
да откажем на никой 
строител, но ще стане 
по-бавно”, увери ни глав-
ният инж. На ВиК Плов-
див инж. Антон Гълъбов. 
Според него въпреки 
извънредната ситуация 
в момента няма проблем 
с доставчиците.

ИНЖ. РАМИ 
КРЕМЕСТИ

У НАС

ЗА МЕДИЦИТЕ

Строители чакат ВиК като  
топъл хляб, за да вземат Акт 16

Foster + Partners 
създаде лицев щит
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Вирусите проникват през 
лигавицата - не докосвайте 
очите, носа и устата си.

Аерозолна защита. 
Приема се, че вирусът 
Covid-19 се разпростра-
нява като аерозолна ин-
фекция. Вирусът може 
да проникне в човешкия 
организъм от човек виру-
соносител чрез аерозолна 
инфекция през лигавиците 
на рецепиента - лигавица 
на устата и устната кухина, 
лигавица на носа и ноздри-

те и очните лигавици.
В условията на светов-

на карантина на над 3,5 
милиарда души в над 80 
държави в света се прила-
гат индивидуални средства 
за защита от аерозолната 
инфекция, когато въпре-
ки карантината се налага 
човек да бъде за известно 
време в закрито простран-

ство с други хора. На ръ-
цете се поставят латексови 
ръкавици, за да не може 
вирусът да достигне до 
лигавиците на защитеното 
лице чрез допир. На лицето 
се поставя маска - широка 
палитра видове и действия 
на използваните маски. Те 
защитават устата и носа, 
но не могат да защитят ли-

гавиците на очите, при ко-
ито трябва да се използват 
различни видове очила.

Едно добро решение в 
случая е използването на 
индивидуален щит, който 
защитава 100% и трите ли-
гавици едновременно. Та-
къв щит може да се израбо-
ти от прозрачна пластмаса 
и има размерите на двули-
трова бутилка безалкохол-
но - фигура 1. Изработване-
то му е лесно, материалите, 
стойността и усилията по 
изработването му са при-
близително колкото за про-
изводството на двулитро-
вата бутилка. Може да се 

използва многократно и да 
се комбинира с други пред-
пазни средства - маски от 
вътрешната страна, анти-
бактериален гел от външна-
та страна и т.н.

Друга възможност е 
поставянето на очила с 
плътни наочници или мно-
го големи зрителни полета 
за предпазване на лигави-
ците на очите и използване 
на химически вещества с 
алкална среда - например 
паста за зъби, сода бикар-
бонат с Ph=8,4 и други за 
унищожаване на вредните 
патогени, попаднали в носа 
и устата - фигура 2.

Особено ефикасна в слу-
чая може да бъде и допълни-
телната UV дезинфекция на 
транспортните средства и 
халетата на хранителните 
вериги. Тази допълнителна UV 
дезинфекция към основните 
форми на химическо дезинфек-
тиране може да се осъществи 
в превозните средства и хале-
тата на големите хранителни 
вериги.

Във всички крайни гари на 
софийски Метрополитен, след 
като слязат пътниците, за ня-
колко минути метро влаковете 
обръщат посоката на движени-
ето. 

Тогава във вагоните се 
включват подходящи UV източ-
ници, който дезинфекцират ме-
тро влаковете. По подобен на-
чин се дезинфекцират возилата 
от железопътния транспорт и 
тези от градския транспорт.

 Самите метро станции се 
дезинфекцират чрез подходящи 
UV източници нощем, когато 
няма движение. Също така 
нощем в халетата на големите 

хранителни вериги за опреде-
лено време се включват подхо-
дящи източници на UV. Така на 
всеки половин час движение на 
метро влаковете, в допълнение 

към химическата дезинфекция, 
UV дезинфекцията намалява 
риска от заразяване с вредни 
патогени, включително SARS-
Cov-2.

Индивидуален щит от прозрачна 
пластмаса пази от Covid-19

Учени от 
БАН срещу 
пандемията

Пандемията Covid-19 
започна в условията 
на минимум слънчева 
активност и дефицит на 
UV лъчение. Това води до 
недостатъчна дезинфек-
ция на атмосферата и е 
предпоставка за разви-
тие на епидемии, твър-
дят двама учени от БАН 
в София, проф. дмн. Ане-
лия Клисарова и доц. д-р 
Филип Филипов. Затова 
те предлагат допълни-
телни източници на UV 
в превозните средства 
и обектите на храни-
телните вериги с цел 
подобряване на дезин-
фекцията в тях. Друга 
тяхна идея е защитните 
маски да бъдат заменени 
със защитни щитове от 
прозрачна пластмаса. 
Индивидуалният щит от 
пластмаса с прозрачна 
повърхнина отгоре на 
практика може да пред-
пази от вируса всеки 
човек. Себестойността 
на подобни щитове е 
достатъчно ниска, така 
че много родни компа-
нии биха могли бързо да 
организират производ-
ството им, предлагат 
двамата учени.

Допълнителна UV дезинфекция  
на транспортните средства

В София в повечето 
хранителни вериги са въ-
ведени огромни плоски 
щитове на самите каси, 
зад които работят касиери 
или продавачи на щандо-
ве за неопаковано сирене, 
студени салати и месо. 
Най-ефективни са касовите 
щитове на Lidl, след това 
на Кауфланд, които въ-
ведоха тежки прегради за 
щандове със сирене и месо. 
Най-назад в тази класация 
са касите на Фантастико, 
които още не са поставили 
щитове. Тук е мястото да 
се посочи, че единствено 
Кауфланд имат безплат-
ни тоалетни помещения, 
Фантастико имат някъде 
безплатни умивални (Сту-
дентски град), но платени 
тоалетни, а Lidl са въвели 
задължителна дезинфекция 

с дезинфектант на ръцете 
на входа и на количките 
за пазаруване, които са от 
метал.

Затова предлагаме: 
Сега е моментът парла-
ментът на Република Бъл-
гария да ЗАДЪЛЖИ всич-
ки вериги, особено тези, 
които имат топла кухня 
(която в момента е затво-
рена поради извънредното 
положение) ДА ОРГА-
НИЗИРАТ НАВСЯКЪДЕ 
БЕЗПЛАТНИ ТОАЛЕТНИ 
И УМИВАЛНИ.

Как реагират на 
епидемията големите 
хранителни вериги?

Вирусът се разпространява  
като аерозолна инфекция,  
важно е да защитим  
лигавиците

Вместо маски

ПРЕВАНТИВНО

Щит, изработен от 
прозрачна пластмаса с 

размерите на двулитрова 
бутилка за безалкохолно

Схема на Метрополитен 
София
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− Прогнозите са, че 
през 2050 г. над 80% 
от 10-милиардното на-
селение на Земята ще 
живее в градове. Така 
големите ще се пре-
върнат в мегаполиси, 
а по-малките - в хъбо-
ве от модернизирани и 
специализирани и ур-
банизирани структу-
ри. Ще успее ли Плов-
див да се адаптира към 
всички тези промени?

− Адаптирането на 
Пловдив зависи от мъд-
ростта, капацитета и спо-
собността на управлени-
ето на гради да работи с 
енергията и експертизата 
на своите граждани и тех-
ните организации. Община 
Пловдив трябва да взема 
участие в европейските 
процеси и да се възполз-
ва от жизненоважни опит, 
капацитет и знания на “на-
предналите”  европейски 
градове. Да търси инова-
тивни партньорства и съ-

трудничества, прякото съ-
трудничество и подкрепа 
на европейските институ-
ции, както и възможността 
да допринася за оформяне 
на европейските полити-
ки. Градовете, включени в 
европейските мрежи, са с 
разпознати усилия на ев-
ропейско и световно ниво 
и печелят имидж, който 
им носи не само популяр-
ност, но и по-сигурен дос-
тъп до добри финансови 
възможности да реализи-
рат местните си проекти. 
Колкото по-амбициозен е 
един град, колкото повече 
допринася и се ангажира 
в пилотни проекти на ев-
ропейско ниво, толкова 
повече той е атрактивен за 
публични и частни инвес-
тиции.

Днес интелигентният 
растеж на градовете ни 
прави свидетели на тен-
денция за зараждането и 
развитието на малки ино-
вативни компании в сво-
бодно дишащи креативни 
общества. Те не са изоли-
рани изследователски ин-

фраструктури, а двигате-
ли на разработки с висока 
приложимост и добавена 
стойност за своите общ-
ности.

− Защо тогава тол-
кова години община 
Пловдив остана встра-
ни от разбирането за 
интелигентен град?

− Пловдив за кратко е 
бил част от “Конвента на 
кметовете”  и отпада от 
него именно защото не 
предоставя своя дълго-
срочен план за устойчиво 
енергийно развитие. Исто-
рията на краткото участие 
на Пловдив в семейството 
на иновативните градо-
ве започва пред 2009 г., 
когато Общински съвет 
Пловдив единодушно гла-
сува присъединяването на 
Община Пловдив към ини-
циативата.

− Вероятно предиш-
ната управа не разбра 
важността ѝ?

− Действително през 
последните 8 години има-
ше едно драматично не-
разбиране от страна на 
предишното ръководство 
на общината на концеп-
цията за устойчивото 
енергийно развитие като 
основа за модернизация-
та на Пловдив. Въпреки 
че градът спечели приза 
Европейска столица на 
културата и често е обявя-
ван за най-добрия град за 
развитие на ИКТ бизнеса, 
въпреки че планира ма-
щабни инфраструктурни 

проекти, той не е видим 
за европейската общност. 
Трябва да разбираме това, 
че въпросът за енергията 
е по-скоро културен, от-
колкото технически. Адре-
сирането на енергийните 
въпроси на всички нива ще 
превърне ограниченията 
в колкото се може повече 
възможности, като се на-
мерят нови икономически 
дейности, за да се създа-
дат нови работни места 
и се намали бедността. 
Например чрез икономия 
на енергия и развитие на 
местно производство на 
енергия.

− В кои сектори 
трябва да фокусира-
ме вниманието си, ако 
работим за каузата 
“ Пловдив - интелиген-
тен град· ?

− Разбирането на въз-
можностите за интег-
рирано управление на 
енергията (потребление и 
производство), отпадъци-
те, околната среда, мобил-
ността е от съществено 
значение за успешното из-
пълнение на инициативите 
за интелигентни градове. 
А това води и до Европей-
ска подкрепа за градовете 
при реализиране и коор-
диниране на мерки за по-
добряване на енергийната 
ефективност. Това е пътят 
да се създаде икономиче-
ска стойност както за гра-
довете, така и за бизнеса, 
като се интегрират разпре-
делено производство на 
системи за възобновяема 
енергия - както в градски-
те, така и в селските райо-
ни.

Неразбирането за тази 
обвързаност на управле-
нието на града от предиш-
ната управа забави подго-
товката ни за привличане 
на инвестиции за развитие 
- натрупване на данни, ана-
лизи, на базата на които да 
се вземат интелигентни 
решения за развитието на 
града. Имаше и нежелание 
за промяна и адаптация 
към новите реалности.

За съжаление, оттук 
идва неспособността на 
града да се справи с про-
блемите на въздуха, тра-
фика, системата за об-
ществения транспорт и 
др. Може би ако Пловдив 
беше част от европейското 
семейство на интелигент-
ните градове, щеше да се 
почувства вдъхновен да 
поеме по този път

Лияна Аджарова е председател на Асоциацията на българските енер-
гийни агенции (АБЕА) и изпълнителен директор на Енергийна агенция 
- Пловдив. Завършила специалност “Атомна физика” в СУ “Климент 
Охридски”. Специализирала в университети, национални лаборатории 
и организации в САЩ, Япония, Обединеното кралство, Белгия и други. 
Има над 35 години опит в научно-приложни изследвания, мониторинг на 
околната среда, екологични и енергийни анализи и прогнози в областта 
на устойчиво енергийно планиране и развитие, енергийна независи-
мост, отпадъци за енергия, качество на атмосферния въздух на общин-
ско и регионално ниво. Ръководител и участник в повече от 50 успешни 
международни проекта. Автор на множество публикации и статии.

Лияна Аджарова,  
председател на Асоциацията на 
българските енергийни агенции:

През последните 8 години  
имаше едно драматично  
неразбиране от страна на 
предишното ръководство на 
община Пловдив на концепцията за 
устойчивото енергийно развитие

На 22.04. се навършват 20 години от създаването на 
Енергийна агенция - Пловдив. За това време агенцията 
извървя дълъг път на утвърждаване като модерна 

научно-изследователска организация, една от водещите в Европа 
в областта на енергийните и екологични иновации, анализи, 
модели и прогнози на местно и регионално ниво.

Желан партньор на Европейската комисия в подкрепа 
на интелигентното развитие на българските градове. В 
партньорство с водещи европейски градове и фирми, в рамките 
на проекта CityXChange ръководи работата на градове от 
Испания, Чехия, Литва, Румъния и България по създаване на 
енергийнопозитивни градски зони с иновативни технологии за 
производство на енергия и оптимизирано енергийно потребление.

Интелигентен  
град означава 
развитие на 
малки иновативни 
компании
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 ДАНИЕЛА АРНАУДОВА

“Имотният пазар е в за-
стой заради извънредното 
положение с коронавируса, 
но пък в тази ситуация се 
отварят нови ниши. Една 
от тях е да се купуват къщи 
по селата”, каза за “Ма-

рица” Георги Димитров, 
управител на RE/MAX, 
Пловдив.

За тенденцията ”бяг-
ство на село·  ”Марица·  
писа още преди някол-
ко дни. Сега това се по-
твърждава и от бранша за 
търговия с недвижимости. 

Очакванията на много от 
агенциите за имоти в по-
следно време действително 
са Covid-19 да повлияе на 
пазара на имоти в селата. 
Експерти в сферата очак-
ват сериозен ръст на търсе-
нето на недвижими имоти в 
селата, както от страна на 

българи, живеещи в градо-
вете, така и от чужденци, 
заради ситуацията с коро-
навирус пандемията.

В момента хиляди 
пловдивчани са затворени 
в домовете си, някои от 
тях в тесни и малки апарта-
менти, където психически-
ят натиск е огромен. “Ето 
защо много хора започват 
да търсят парцели извън 
града - къщи с двор, гра-
дини. Има запитвания дори 
за опцията под наем· , каза 
брокерът.

В лапите на бруталната 
урбанизация на градовете 
днес сме загубили способ-
ността си да оцеляваме на 
село, обясняват психолози. 
А селото ни дава възмож-
ност да си произвеждаме 
сами храна, да гледаме 
плодове и зеленчуци и да 
поддържаме сами двора. 
”Спасяването·  на село ни 
дава по-голяма свобода и 
време за повече разходки.

Заради карантината

Брокери очакват  
ръст в търсенето  
на селски къщи

Поради настоящата 
пандемия голяма част 
от света е принудена да 
работи от вкъщи с на-
деждата да предотврати 
разпространението на 
заразата Covid-19.

За да подпомогне 
този работен преход, 
датското ателие Stykka 
проектира времен-
но картонено работно 
бюро, която да ви слу-
жи у дома. То е израбо-
тено от сертифициран 
FSC рециклиран картон. 
StayTheF *** Home Desk 
с е плосък дизайн, лесно 
е за превоз и достъпно 
като цена - струва само 

$85. Най-важното е, че е 
рециклируем, когато ре-
шите да се отървете от 
него.

Когато Дания наре-
ди на хората да си стоят 
вкъщи, дизайнерите от 
Stykka показват своята 
креативност. Те знаят, 
че много хора трябва да 
създадат свои работни 
помещения вкъщи или 
да работят на масата за 
хранене. Затова, използ-
вайки само картон, цип 
и лазерна резачка, за по-
малко от 24 часа те съз-
дадоха този прототип. 
Веднъж готово, бюрото 
може да бъде сглобено 
само за 10 минути.

Бюро, което се 
сглобява за  
10 минути

Между 80 и 100 милиона лева са 
загубите за строителния сектор 
след въвеждането на извънредното 
положение, показва анализ на КСБ. От 
бранша настояват да се приеме пакет 
от мерки, за да се избегнат фалити на 
фирми. Сред основните искания на сек-
тора са изплащане на дължимите суми 
към днешна дата, както и замразяване 
на процедурите по избор на изпълни-
тел при обществените поръчки. Близо 
200 000 души в България са заетите 
в сектора, но до 60% от компаниите 
разчитат на обществените поръчки, 
за да осигурят трудовите възна-
граждения. Специалисти в бранша 
прогнозират, че след края на кризата 
ще се стигне до намаление от 50% на 
жилищното строителство и спад на 

цените, на които се предлагат имоти-
те, с около 10 на сто.

B peзyлтaт oт пaндeмиятa oт 
Сovid-19 cтpoитeлнaтa индycтpия 
в Eвpoпa e peгиcтpиpaлa нaй-гoлe-
мия cи cпaд oт финaнcoвaтa кpизa 
нacaм, cлeд кaтo мнoгo cтpoитeлни 
oбeкти зaтвopиxa, a cнaбдявaнeтo c 

paбoтници, мaтepиaли и eкипиpoвкa 
зa бeзoпacнocт бeшe cилнo нapyшeнo, 
пишe Fіnаnсіаl Тіmеѕ.

Дaннитe coчaт, чe ceктopът caмo 
във Beликoбpитaния e дocтигнaл дo 
тaкивa ниcки cтoйнocти, кaквитo нe e 
имaлo пpeз пocлeднитe 11 гoдини. РМІ 
зa бpитaнcкия cтpoитeлeн ceктop e 
нaмaлял дo 39,3 пyнктa пpeз мapт cпpя-
мo 52,6 пyнктa пpeдxoдния мeceц.

Haй-cepиoзнo зaбaвянe ce зaбeлязвa 
пpeз мeceц мapт, кoгaтo цялa Eвpoпa и 
Ceвepнa Aмepикa пpeдпpиexa дpacтич-
ни мepки зa oгpaничaвaнe нa зapaзaтa. 
Пpoблeмитe c вepигaтa нa дocтaвки 
ca зaпoчнaли oщe в кpaя нa янyapи и 
пpeз фeвpyapи, кoгaтo Kитaй нaпълнo 
зaтвopи някoлкo cвoи гoлeми пpoвин-
ции.

След Covid-19 спад от 50%  
в жилищното строителство

Европа регистрира голям срив в 
строителството

НОВИНИ ОТ БРАНША

ОТ STYKKA
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